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Des de l’alcaldia

De vegades, quan parlem de xifres mi-
lionàries, som incapaços de valorar el 
sentit real del fons. Són dades que se'ns 

escapen de les economies domèstiques i ens im-
pedeixen veure clarament el seu valor. Per això 
vull detallar-los la magnitud de les subvencions 
dels plans EDUSI i Edificant, dels quals sentiran 
parlar molt per la repercussió que tindran sobre 
el nostre poble. En concret, 22 milions d'euros 
que, perquè m'entenguen, és la mateixa quanti-
tat de diners que el pressupost municipal de tot 
un any i ens situa en una posició destacada da-
vant d'altres municipis de la província.

Primer els parlaré d'EDUSI, és a dir, de l'Es-
tratègia de Desenvolupament Urbà Sostenible 
Integrat. Parlem d'un document físic que va 
encarregar l'Ajuntament d'Almassora per tal de 
radiografiar la situació actual del poble i cap a 
on volem transformar-lo. Urbanisme, noves tec-
nologies, zones verdes, reducció del fem... Molts 
pobles vam remetre a l'Unió Europea l'estratègia 
però només Almassora va aconseguir en la seua 
convocatòria el total de la subvenció demanada: 
5 milions d'euros. Per si fóra poc, aquestes aju-
des obliguen l'Ajuntament a contribuir amb una 
quantia idèntica, uns altres 5 milions d'euros.

Tenim també unes altres obligacions per tal de 
rebre aquesta subvenció: donar difusió a totes les 
accions sufragades amb fons europeus, publicitar 
obres, obrir el debat a la participació ciutadana, 
contagiar al veïnat la repercusió d'Europa en la 
transformació urbanística del nostre poble... Per 
aquest motiu, els 5 milions d'euros que ens faran 
arribar estan condicionats al compliment d'uns 
requisits en els quals treballem des de l'any pas-
sat, quan se'ns va comunicar l'aprovació d'un pla 
que té data de caducitat: 2023. És a dir, totes les 
accions recollides a l'estratègia s'hauran de dur a 
terme, com a molt, fins a eixe any.

Quines són? Entre d'altres, tota la reforma 
del carrer de Sant Jaume, l'enllumenat de baix 
consum per a reduïr la factura elèctrica, els ca-
rrils bici previstos per a fer d'Almassora un lloc 
més transitable, la creació d'un espai d'oci a 
Santa Quitèria, la modernització de l'adminis-
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tració electrònica, la recuperació de la Vila amb 
les obres que començarem abans de cap d'any... 
La llista és enorme i ha obligat l'Ajuntament a 
crear una estructura interna per a visar projectes 
i complir terminis.

Eixos 5 milions d'euros procedents d'Europa 
s'afegiran als 17 previstos pel pla Edificant, que 
depén de la Generalitat Valenciana, per a inver-
sions en infraestructures educatives. El programa 
suposa posar a punt un municipi que, per culpa 
de la manca d'interés dels governs precedents, 
ens ha fer lluir la nefasta etiqueta de poble amb 
més barracons de la província. Ara cada centre 
ha aprovat les seues peticions i nosaltres les ele-
vem al Consell per a delegar-nos les competèn-
cies en matèria educativa i avançar les obres.

Parlem d'algunes tan importants com la cons-
trucció del col·le Santa Quitèria (que el 2014 
estava condemnat a desaparéixer), la de l'Am-
baixador Beltrán (que està igual que fa 30 anys 
però amb la marca del pas del temps) o l'ampli-
cació de l'IES Álvaro Falomir (amb barracons 
des de fa dècades) i d'altres reformes menudes 
en la resta de centres. Es tracta de planificar i 
evitar que situcions com aquestes i la del Regi-
na Violant tornen a repetir-se. Per cert, escric 
aquestes línies coincidint amb l'anunci de la Ge-
neralitat Valenciana de publicar la licitació de 
les obres del col·le ben prompte. Tant de bo es 
complisquen les pretensions i la major inversió 
de la història coincidisca amb la millor notícia. 
Bon estiu, Almassora.
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